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despre: 

roluri tragice...roluri comice 

public şi emofia artisHcâ 

studenfii de azi, actorii de mîine 

ără îndoială, Jules Cazaban este adorai cel mai „politeatral" din 
Bucureşti. în actuala stagiune, spectatorii l-au întîlnit pe afişul 
a trei teatre pe aie căror scene a créât roluri de égala valoare 

şi suprafaţă artistică : Teatrul „Lucia Sturdza Bulandra" (teatrul de... baştină), 
Teatrul „C. I. Nottara" (în Steaua polară de Sergiu Fărcăşan) şi Teatrul National 
„I. L. Caragiale" (în Vizita bătrînei doamne). 

O întîlnire eu artislul poporului Cazaban poate fi deci obţinută eu greu. Şi 
totuşi... In căutarea apartamentului din bulevardul Bălcescu în care locuieşte, ne 
ghidăm după indicaţii... auditive. Se ştie ca în timpul liber Jules Cazaban are un 
„violon d'Ingres"... violoncelul. De astà data, tonalitatea joasă, pregnantă, a instru-
mentului nu mai răzbate dincolo de uşi... 

Jules Cazaban studiază un nou roi... dar liniştea s-a terminât... 
...Aşadar, să începem eu... începutul ! 
— Am iubit şi am visât teatrul, de adolescent. Familia a privit însă eu groază 

înclinaţia mea artistică. Cauza nu era obişnuita prejudecată mic-burgheză despre 
teatru, ci faptul că tînărul candidat la graţiile Thaliei era... bîlbîit. 

Un efort de voinţă, studii — şi defectul s-a remédiât. Primii paşi pe scenă i-am 
făcut în echipe de artişti amatori din oraşul meu natal, Fălticeni, sub îndrumarea 
actorului Alexandru Marinescu. 

Şi odată suit pe scenă, nimeni nu m-a putut face să cobor de pe ea. Am ter
minât liceul şi m-am inscris la Conservatorul din Iaşi. în prima vacanţă, jucînd eu 
echipa mea de amatori, am fost remarcat de cunoscutul actor şi om de culture Petre 
Sturza, care m-a angajat în trupa unui oraş de provincie, a cărei direcţie artistică 
o avea. 
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Urmam ca situdii arta dramatică, violonceJul şi dreptul. Am abandonat dreptul, 
dar am rămas pînă azi credincdos violoncelului, prieten al clipelor de răgaz şi 
meditaţie. 

Ca student în anul II la Conservator, am luat parte, pentru prima data, la 
un spectacol pe o scenă adevărată, în faţa unui public care nu mai era format din... 
rude, prieteni şi colegi, ca în Fălticeni. întîiul roi : Alioşa din Azïlul de noapte. Se 
pare că publicul a primit eu satisfacţie această primă apariţie a mea. 

A urmat apoi întîlnirea eu acel care avea să aibă un roi hotărîtor în cariera 
mea artàstdca : Victor Ion Popa — dramaturguă, regizorul, romancierul, pictorul 
scenograf, marele animator de teatru. 

în ansamblul condus de Victor Ion Popa am jucat multe roluri, şi mai aies 
diverse : în Volpone (Mosca), Poveste de iarnă (Antolicus), Invierea, Viforul, Crimă 
şi pedeapsă, Răzvan şi Vidra. 

în 1929, Maria Ventura înfiinţează în Bucuresti un teatru care îi poartă nu-
mele. Ea angajează pentru teatruî ei întreg colectivul condus de Victor Ion Popa. 

Mirajul Capitalei s^a risipit însă repede. Nivelul artistic al celor mai multe 
teatre era scăzut, direcţia lor principală era vulgaritatea, hazul ieftin. Deşi am 
jucat eu succès unele roluri în Periferie, Şoarece de biserică, acest succès nu m-a 
mulţumit. Am intrat în colectivul Teatrului Bulandra, singurul teatru care pe 
atunci îşi menţinea un nivel artistic ferm, ridicat. 

Cei cîţiva ani petrecuţi în acest colectiv au dus la consolidarea carierei mêle 
artistice. Dintre rolurile jucate, Klesci din Azilul de noapte rămîne eel mai frumos, 
eel care a obţinut aprecieri unanime. 

Din păcate, rolurile jucate în alte piese au fost puţine. Căutînd mereu „ceva" 
care să^mi aducă împlinirea artistică, am trecut prin mai multe formaţii (Teatrul 
de operetă, Teatrul Nostru ş.a.). 

— Aţi pomenit despre Victor Ion Popa ca despre o personalitate care a avut o 
deosebită influente în activitatea dumneavoastră... 

— Este exact. Deşi am lucrat eu toti marii noştri regizori (Sava, Maican, 
Soare), pot sa spun că eel care mi-a statornicit drumul artistic a fost Victor Ion 
Popa. în peisajul vieţii noastre teatrale, el era adevăratul regizor-pedagog, pentru 
că excludea expresia adresată actorului-: „Fă asa !", înlocuind-o eu „Fă ce simţi, 
numai să faci bine !" 

Victor Ion Popa nu cunoştea desigur sistemul Stanislavski. Dar principala 
sa grijă a fost să aibă întotdeauna un ansamblu actoricesc unitar, un colectiv 
artistic, şi nu o trupă. Victor Ion Popa solicita în égala măsură gîndirea şi sensi-
bilitatea. 

Ceea ce e important de reţinut pentru noi (şi pentru mulţi regizori tineri) e 
faptul ca Victor Ion Popa gîndea totdeauna un spectacol ca pe un ansamblu şi nu 
ca pe o reprezentaţie compusă din fragmente (fie ea chiar bine întocmită), care, eu 
tot talentul sau ingeniozitatea umoristică a unui regizor sau altuia, nu pot da 
împreună cadenta spectacolului, suflul lui major, şi deci sensul piesei. 

Victor Ion Popa pornea de la ideea că fiecare personaj trebuie să aibă un 
anume grad de tensiune scenică ce pleacă de la text, de la tipologia socială. De 
aceea, rolul nu e un „dat" abstract şi ireal, ci semnificaţia sa e incorporate într-o 
fiinţă umană şi exprimată de anume gesturi, atitudini, de o anume dicţiune, ce 
animă laolaltă un univers sufletesc. 

De aici marea lecţie pe care trebuie să şi-o însuşească actorul, despre core-
laţia mimică-pantomimă-cuvînt. Exista gesturi, dar şi tăceri grăitoare... Niciodată 
spectatorul nu trebuie să simtă însă că virtuozitatea celui de pe scenă e rezul-
tatul unui bun efect tehnic. Aceasta i-ar distrage atenţia. Actorul-personaj trebuie 
să apară pe scenă viu, proaspăt, spontan... Actorul trebuie să gîndească, să afle 
soluţii scenice expresive. Acesta a fost drumul meu către marea artă către care 
ne îndrumă Stanislavski. 

în acelaşi timp, ca regizor, el pretindea actorului să fie familiarizat eu uni-
versul scenei. Ce bine ar fi să se gîndească la aceasta unii tineri actori care-şi 
spun rolul eu sufletul pe buze, după o repetitie la televiziune şi înainte de o fil-
mare, şi care privesc orga de lumini ca pe o maşină infernală ! 

Victor Ion Popa ne obliga să cunoaştem — dacă nu chiar să învăţăm — în-
deletnicirile auxiliare aie meseriei noastre, şi uneori trebuia să fim şi electricieni 
(eu am avut sarcina să conduc tabloul de lumini la un spectacol eu Henric al 
IV-lea) ; alteori, după spectacol, lepădam sacoul sau mantia de hermină, ne îm-
brăcam halatele de doc şi treceam în atelier la... pictat decorul viitoarei premiere. 
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Trăiam în ambianţa scenei, în mijlocul problemelor ei celé mai diverse, şi aceasta 
ne făcea să fim şi mai legaţi de meseria noastră artistică. 

— Şi apoi, séria rolurilor mari !... 
— Sensul eliberator al lui 23 August a fost pentru mine, ca şi pentru atîţia 

alţi actori, adînc şi multilateral. Actul eliberării patrie! a avut un ecou răsfrînt 
atît în omul şi cetăţeanul care eram, cît şi în actorul dedicat eu pasiune teatrului. 

Dacă eu, ca cetăţean, m-am alăturat f ără şovăire luptei poporului, ca actor am 
înţeles că, militînd pentru un teatru care să aparţină maselor muncitoare, am ne-
voie în primul rînd de o cunoaştere profundă a vieţii nod. Nu pot să-mi imaginez 
un actor capabil să aducă pe scenă un caracter puternic fără ca el, ca interpret, 
să nu fi trecut printr-un procès continuu de maturizare ideologică, fără să pătrundă 
esenţa şi sensurile realităţilor înconjurătoare, fără să privească bine rolul, marxist, 
şi deci cu multă exigenţă artistică. Ceea ce a însemnat salt calitativ în munca mea 
pe scenă a fost contactul cu arta realist-socialistă, cu epoca. 

Pornind de la Ladîghin din Un om obişnuit de Leonov, la ceasornicarul Ru
binstein din Cui i se supune vremea, la intelectualul Gornostaev din Liubov Ia-
rovaia, la Teribilov din Baia, şi pînă la rolurile din primele noastre piese originale 
de Lucia Demetrius, Aurel Baranga, Tudor Şoimaru, m-am văzut totdeauna pus 
în situaţia de a rezolva problème complexe, avînd în faţă marele examen ce 
trebuie să-1 dau în faţa spectatorului contemporan. 

Un roi important pentru mine a fost Mayer Bayer din piesa Arcul de triumf 
de Aurel Baranga ; apoi Ianke din piesa lui Victor Ion Popa. Au urmat Bufonul 
din Cum vă place şi Malvolio din A douăsprezecea noapte, Arkaşka din 
Pădurea de Ostrovski, Tănase din Răzvan şi Vidra, Loman din Moartea unui 
comis-voiajor, Profesorul din Passacaglia, Caragiale din piesa lui Mircea Ştefă-
nescu, profesorul Bălăceanu din Steaua polarà de Sergiu Fărcăşan, 111 din Vizita 
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Stînga : Sciastlivţcv din „Pădu-
rea" de A, Ostrovski 

Mijloc : Malvolio din „A 12-a 
noapte" de Shakespeare 

Dreapta : Teribilov din „Baia" de 
Maiakovski 

bătrînei doamne. Sînt roluri a căror interpretare, pare-se, a întrunit în bună ma-
sura sufragiile publicului. Şi totuşi, visez încă la acel roi „mare", de aur, din 
dramaturgia originală contemporană, căruia să-i dau greutatea antistică a matu-
rităţii mele actoriceşti... 

— Aţi jucat roluri tragice, roluri comice. Aveţi o anume preferinţă ? 
— Da. Pentru rolurile tragicomice, roluri care îmbină miezul dulce şi coaja 

amară a nucii... 
Prima sarcină a interpretului este aceea de a „trece rampa", indiferent de 

stilul sau şeoala teatrală în numele căreia o face. Exista actori — Birlic, Şt. Ciu-
botăraşu, regretatul Dabija <ce să fac, sînt toţi moldoveni ca şi mine) — care tree... 
ştacheta de la primul „elan". Publicul îi crede, îi solicita, îi ascultă, le acordă o 
încredere mai mare... De aici, odată fixată legătura emoţională, transmisia se face 
direct, fără „releu". Mesajul e captât de spectator şi sensibilitatea lui răspunde 
intensităţii actoriceşti. 

Desdgur că, faţă de jocul nostru din trecut, ceea ce realizăm azi aproape 
că se situează la capătul drumului de la intuiţie la ştiinţă — la ştiinţa teatru-
lui, la ştiinţa vieţii, aprofundată în legile ei dialectice. 

Fără îndoială, un mare roi îl joacă temperamentul actoricesc. Evident, mă 
apropii cu interes sporit de comédie. De o anume comédie — nu bufă, nu vodevi-
lescă — ci de comedia care operează eu o sensibilitate superioară : Maiakovski, 
Shaw, Sebastian. Ceea ce mă atrage, ca un punct luminos, în conturul unui per
sona j este umanismul său. E cheia muzicală pe care îmi acordez partitura. Chiar 
atunci cînd creionez tipuri de dezumanizaţi, ţintind reversul prototipului uman, 
creionez o caricatura ce porneste de la un portret (aşa cum am făcut în rolurile 
Feneşan din Afaceriştii sau Niţescu din Lumina de la Ulmi.) 
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— Această grijă excesivă pentru umanizare... 
— Exact. A adus uneori şi prejudicii rolului. Prejudicii de care sînt conştient. 

Cu mulţi ani în urmă, am jucat palid, stereotip, „ca la carte", un rol din Oameni 
de azi. Acum am avut de întîmpinat obiecţii critice juste cu prilejul rolului din 
Vizita bătrînei doamne. A fost un roi greu, complex. Un ticălos, hărţuit de alţi 
ticăloşi ! 

Criticul Vicu Mîndra are dreptate în observaţiile făcute în „Gazeta lite-
rară". M-am înduiosat cu eroul în anume momente patetice şi am intrat, cum se 
spune, în „graţiile" publicului. E drept, că pe undeva şi autorul are partea lui de 
vină în ambiguitatea sentimentelor stîrnite de roi — anumite scene îl reabilitează 
emotional pe erou şi pot duce la confuzdi... îmi vine greu, daitorită poate şi per-
sonalităţii mêle, să joc roluri antipatice... 

— în schimb... 
— Nu trebuie să-ţi mai spun cu cîtă plăcere am jucat rolul profesorului 

din Steaua polară, de pildă. Datele eroului le aveam, le cunoşteam... îl simţeam, 
credeam în acest roi, bine sciis de Sergiu Fărcăşan. Şi, deşi era într-o perioadă 
încărcată de activităţi teatrale, rolul lui Bălăceanu a fost pentru mine tonic, recon
fortant. Actorii mă vor înţelege cînd voi répéta faptul că, pentru noi, a aborda 
un roi precis conturat, artistic scris, înseamnă o senzaţie de înot odihnitor, 
într-o apă limpede... 
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• 

Willy I.oman din ..Moartca 
unui comis-voiajor" dc Arthur 
Miller 

Marele examen artistic al carierei mele 1-am susţinut eu Willy Loman 
din Moartea unui comis-voiajor. E un roi pe care-1 iubesc şi căruia m-am dedicat 
cu tot sufletul, un roi complex, ţintind universuri sufleteşti diverse — act de acu-
zare şi mesaj umanist. E un roi pe care-1 studiez încă. Regizorul sovietic Zavadski 
îmi povestea că marele actor Mordvinov, care interpretează de 15 ani rolul lui 
Othello, a ajuns la desăvîrşirea lui abia după şase ani de joc... (La acest lucru ar 
trebui să se gîndească mai bine şi criticii, revenind să ne mai vadă jucînd acelaşi 
roi la un an sau doi după prezentarea unui spectacol...) 

— Despre public... 
— Sînt unui care crede cu tarie în verdictul publicului... şi asta nu pentru 

că îi simt simpatia. în procesul creaţiei artistice, treapta verificării prin practice 
are rolul unui verdict. 

Contactul direct dintre interpret şi spectator confirma concluzia muncii 
artistice. In „oglinda" publicului descoperim noi laturi, faţete încă necunoscute 
aie rolului, pe care-1 şlefuim mereu, şi alte trăsături care merg mai în adîncul 
personajului. Fără o continua regîndire a rolului, acesta se veştejeşte, se usucă. 
Cea mai desăvîrşită creaţie bazată pe tehnică rămîne égala cu ea însăşi, ca o 
floare de hîrtie. Viaţa, cunoaşterea vieţii, fereşte de uscăciune, de încremenire. 
In acest sens, de la Stanislavski am învăţat cît de importante e turnarea ideii 
sociale, ca o implicaţie, în compoziţia rolului, în toate amănuntele lui, şi nu adău-
gită, ca o turnură. Am fost şi voi rămîne un partizan al acestui sistem creator, 
care m-a ajutat să am celé mai de seamă succese aie carierei mele... 

Şi încă ceva... Emoţia. Mă transfigurează în fiecare seară, în dn'mul d*3 la 
cabină la scenă. Cînd plec spre scenă mă mise, gesticulez altfel decît în viaţa 
cotidiană. Am îneeput să devin „celălalt"... Odată terminate analiza rolului, începe 
participarea emotivă, afectivă... Publicul simte imediat această incandescenţă emo-
ţională şi... crede în mesajul adus pe scenă. 

Cred cu tarie în rolul meu pe scenă, în sarcina partinică ce-mi revine în 
fiecare clipă. După cum sînt convins că autodepăşirea permanente e o sarcină 
absolută a actului creator. E ceea ce vreau să transmit şi generaţiei de mîine... 
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— Deci, despre elevii dumneavoastră de la Institutul de teatru „1. L. 
•Caragiale"... 

— O grupă a anului III. După mulţi ani de ezitare, am primit această sar-
cină, de o răspundere atît de mare. 

îi îndrum pe viitorii slujitori ai scenei pe drumul unei arte réaliste, de 
trăiri şi emoţii intense, caut să transmit mai départe făclia aprinsă de un Victor 
Ion Popa, ce luminează azi eu vigoarea energiilor noastre descătuşate. Avem în 
„repertoriul" clasei Femeia îndărătnică, Pline şi trandafiri, Nunta lui Figaro, Capri-
dul de Musset, fragmente din Cetatea de foc de Mihail Davidoglu. 

Fiecare student joacă un roi de seamă într-una din aceste piese. Ne sfă-
tuim la început asupra direcţiei principale şi apoi, temporar, pe pareurs. Eu urmă-
resc studenţii în evoluţia lor firească, intuitivă (deşi cuvîntul intuitiv nu e tocmai 
•cel mai potrivit faţă de cunoştinţele générale ale studenţilor de azi), urmînd să 
tragem împreună concluziile şi împreună să facem retuşurile cuvenite. 

Sînt convins că, în condiţiile de dezvoltare artistică pe care le au la înde-
mînă, studenţii vor avea cîndva un cuvint de spus. 

Criteriile de selecţie în institut au devenit tot mai exigente şi selecţia se 
face pe parcursul mai multor ani. Totusi, unii studenţi, a căror verificare artistàca 
p e pareurs dă rezultate nesatisfăcătoare, în loc să opteze pentru o altă facilitate... 
se angajează la teatrul din oraşul X sau Y. La început o dublură, apoi un roi 
principal. Poate chiar Roméo sau Hamlet... în acest fel, datorită lipsei de exi-
genţă, se promovează false valori. Asta, mai aies în pofida faptului că publicul 
devine tot mai exigent, tot mai competent. Mişcarea artdştilor amatori a contri
buât şi ea la aceasta. Din păcate, şi în acest sector, eu toate succesele obţinute, mai 
•exista lucruri discutabile. Nu mă prea împac eu cultivarea „spectacolului de mare 
montare" în mişcarea artiştilor amatori. La Teatrul „Lucia Sturdza Bulandra" 
eventualitatea montării, de pildă, a piesei Liubov Iarovaia ne-ar pune problème 
serioase în ceea ce pri veste distribuţia. O echipă de amatori a înscenat-o. „Cura-
jul" ei a fost aplaudat. Unii regizori — din păcate, dintre cei tineri — au strigat 
actorilor profesionişti : „învăţaţi de la amatori" — ghidîndu-se după identitatea 
întîmplătoare a unui interpret eu un prototip din viaţă. 

E un fel uşuratic de a pune problema. Cred, sînt chiar convins că mişcarea 
artistilor amatori e un aspect esenţial al revoluţiei noastre culturale. Dar ea tre-
buie dirijată — aşa cum se şi face — pe linia unei anume dramaturgii, pe linia 
cultivării bunului-gust, a înaltului simţ estetic, a spectacolului-şcoală (ar fi de 
dorit ca din rîndurile instructorilor să facă parte mai mulţi actori de prestigiu), 
.si nu spre experdmentul semiprofesionist. Vin „din urmă" generaţii înzestrate de 
tineri actori, oameni de cultură, de studiu, eu pregătire ştiinţifică. Noi, actorii 
maturi, trebuie să ţinem pasul, să nu pierdem suflul, să fim prezenţi la apelul 
•contemporaneităţii. Altminteri... vîrsta va deveni un argument în minus, şi nu unul 
în plus, al experienţei adăugate studiului şi conştiinţei socialiste a profesiunii. 

— Proiecte ? 
— Rolul principal într-o piesă bună a zilelor noastre, publicată în revista 

„Teatrul". Ca abonat, am dreptul să-i solicit aceasta... 

In faţa acestei solicitări atît de entuziaste şi tinereşti, nu putem decît, 
craintindu-ne o data mai mult de aniversarea celor şaizeci de ani, pentru care 
artistul poporului Jules Cazaban a fost sărbătorit, sà-i uràm mulţi ani şi multe 
■noi roluri. 
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